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Presentació

Després d’un any de mandat del nou Equip de Govern que encapçalo, integrat per Maria Corominas i Marta Prevosti, com a vicepresidentes, i per Àngel Messeguer, com 

a secretari general, pensem que és un bon moment per a fer balanç de l’activitat duta a terme aquest any i contrastar-la amb els objectius que ens havíem proposat 

d’aconseguir . Aquesta publicació és una síntesi de l’activitat d’aquest període .

En el programa de la candidatura que vam presentar per al període 2021-2025, vam comprometre una actuació que, de manera molt breu, preveia aquests tres punts: 

a) la planificació del full de ruta a seguir durant el mandat, d’acord amb criteris de realisme, sistematicitat i eficiència; b) un govern col·legiat a través del Consell 

Permanent, en el qual, al costat de l’Equip de Govern, hi estan representades totes les seccions per mitjà de llurs presidents, i c) la transparència, en forma de retiment de 

comptes i seguiment explícit dels objectius a assolir . Creiem que hem actuat amb la vista posada en aquests tres grans aspectes .

Pel que fa a la planificació, hem aprovat un document sobre les línies estratègiques de l’Institut per al període 2021-2025 que defineixen la missió, la visió i els valors de 

l’entitat . Hem elaborat un dossier de presentació de l’IEC, en un format visualment atractiu, que resumeix la seva idiosincràsia i posa en relleu l’enorme quantitat de 

projectes i d’activitats que s’hi duen a terme, així com la importància del nombre de persones que hi estan involucrades: membres numeraris i emèrits, membres 

corresponents, socis de les societats filials i personal col·laborador . També s’ha definit el nou web de l’IEC, que es troba en fase de desenvolupament . Així mateix, s’han 

establert criteris de regulació i selecció d’actes, exposicions, sales, serveis audiovisuals i recursos digitals, que pretenen ordenar les activitats i els espais, i s’han renovat 

les bases de la convocatòria de projectes de recerca .

Quant al caràcter col·legiat del govern, l’Equip de Govern, sense defugir la responsabilitat que li pertoca, ha consensuat amb els presidents de les cinc seccions que 

formen part del Consell Permanent les decisions sobre la institució que havien de passar al Ple de l’IEC . El Consell Permanent ha augmentat el ritme de les reunions; han 

passat de fer-se mensualment a ser quinzenals .

Amb relació a la transparència, es poden destacar almenys dues actuacions: la primera ha estat la presentació al Ple de balanços de la feina feta en els períodes setembre-

desembre del 2021 i gener-juliol del 2022, en els quals s’ha destacat, explícitament, què s’ha acomplert, què encara està en curs i quins punts no s’han pogut abordar i 

per què . La segona ha estat l’anàlisi dels pressupostos del 2021 per centres de cost i l’aplicació d’aquest format als pressupostos del 2022, la qual cosa permet saber quin 

és el cost total de cada una de les unitats estructurals i de cada una de les funcions i tasques que té atribuïdes l’IEC . Cal destacar, també, la presentació d’uns 

pressupostos del 2022 sense dèficit, gràcies a la racionalització de la despesa i a l’obtenció de més recursos procedents de les institucions .

El curs 2021-2022 ha representat la sortida progressiva de la pandèmia i, doncs, la recuperació també progressiva de la presencialitat, sense deixar de banda els 

avantatges de la virtualitat . Les reunions han estat organitzades normalment en un doble format i han facilitat, així, la participació de molts més membres en els plens, 

les reunions de secció i les activitats de l’IEC .

Al llarg del curs han entrat vuit nous membres numeraris: Rafael Roca Ricart i Meritxell Simó i Torres, adscrits a la SHA; Xavier Bosch i Sancho, Mar Massanell i 

Messalles i Josep Quer i Villanueva, adscrits a la SF; Carme Jordi Nebot i Trinitat Pradell Cara, adscrites a la SECCT, i Albert Lamarca i Marquès, adscrit a la SFCS; i 

cinc membres corresponents: Anna Maria Compagna i Joan Ferrer i Costa, adscrits a la SF; Ana Rivière Cinnamond, adscrita a la SECCB, i Josep Canadell Gili i Albert 

Folch i Folch, adscrits a la SECCT .

Han passat a la condició de membres emèrits Ignasi J . Baiges i Jardí, Concepció Mir i Curcó i Albert Rossich i Estragó, adscrits a la SHA; Xavier Bellés i Ros i Jaume 
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Bertranpetit i Busquets, adscrits a la SECCB; Jordi Corominas i Dulcet, Ramon López de Mántaras i Badia, Antoni Roca Rosell, Ferran Sagarra i Trias i Marta Sanz-Solé, 

adscrits a la SECCT; Anna Bartra Kaufmann, Pere J . Quetglas i Nicolau i Mariàngela Vilallonga Vives, adscrits a la SF, i Ferran Requejo i Coll, adscrit a la SFCS .

Finalment, hem de lamentar el traspàs dels membres emèrits Santiago Riera i Tuèbols, adscrit a la SHA; Mercè Durfort i Coll, adscrita a la SECCB, i Josep Massot i 

Muntaner, adscrit a la SHA, i del membre corresponent Joan Francesc López Casasnovas, adscrit a la SF .

L’IEC, que assumeix encara avui els objectius que se li van encomanar en la seva fundació —la fixació de la normativa de la llengua, la producció de recerca i la 

difusió i extensió dels seus resultats, i l’elaboració d’informes rigorosos sobre qüestions cabdals de la societat catalanoparlant que puguin assessorar els poders 

públics—, ha estat actiu en tots tres àmbits d’actuació . En relació amb la normativa, la Secció Filològica ha continuat mantenint el Diccionari de la llengua 

catalana a través de la versió digital, en espera de la confecció d’un nou diccionari normatiu, de caràcter pancatalà i elaborat col·laborativament amb els 

organismes lingüístics dels territoris de parla catalana . Aquest diccionari s’ha dissenyat enguany, amb la intenció d’iniciar-lo a partir de l’any 2023 . Els projectes 

de recerca, juntament amb les publicacions, són la raó de ser de l’Institut, és a dir, fer recerca i donar-la a conèixer . Pel que fa a la recerca, l’IEC l’ha continuada 

impulsant amb 89 projectes, que es duen a terme a través dels membres i col·laboradors de plantilla i externs . Quant a les publicacions, el 2021 van sumar 137 

títols nous .

No cal dir que sense la cooperació lleial i eficaç de les seccions i societats filials, i també de les delegacions i fundacions de l’IEC, i dels col·laboradors tècnics i 

administratius, aquesta producció no hauria estat possible, com tampoc no hauria pogut dur-se a terme la gran quantitat de seminaris, conferències, col·loquis o debats 

que donen relleu i visibilitat a l’Institut com a organisme viu i, alhora, són l’exponent de la seva alta qualitat .

L’IEC ha volgut integrar-se en la defensa de la igualtat de gènere amb la creació, el 20 de gener, de la Comissió d’Igualtat de l’IEC, formada per mi mateixa, en tant que 

presidenta; la vicepresidenta Maria Corominas; les membres Roser Salicrú (SHA), Dolors Vaqué (SECCB), Rosa M . Poch (SECCT), Sandra Montserrat (SF) i Mercè 

Barceló (SFCS); Blanca Betriu, del col·lectiu de treballadors, i, en representació de les societats filials, Lídia Puigvert (filials de l’àmbit de les humanitats i les ciències 

socials) i Sandra Saura (filials de l’àmbit de les ciències) .

L’interès de l’IEC per a ser dintre del món digital es mostra amb dues actuacions de primer nivell: la primera, el gran projecte «L’IEC Obert», que posarà a disposició 

pública en tres anys tota la documentació de l’IEC (documents de l’arxiu, llegats, monografies, revistes, fons audiovisual, projectes de recerca i col·lecció d’art), gràcies al 

finançament i a la col·laboració de la Fundació La Caixa; la segona, la Plataforma Normativa, que obre al públic la versió digital de les obres normatives: la Gramàtica 

de la llengua catalana, l’Ortografia catalana i la Gramàtica bàsica i d’ús de la llengua catalana .

També aquest curs l’Institut ha recuperat el Fons IEC-Aramon, format per 10 .500 llibres i documentació diversa de l’IEC, i ha continuat tenint presència internacional a 

través de la participació en tres entitats: la UAI, l’ALLEA i la Xarxa TEIN .

I encara cal esmentar les tres declaracions públiques que l’IEC ha fet al llarg del curs:

— Declaració del Consell Permanent de l’IEC contra la guerra a Ucraïna (3 de març de 2022)

— Posicionament de l’IEC respecte a la igualtat de gènere (8 de març de 2022)

— Declaració del Consell Permanent de l’IEC sobre el 25 % de l’escolarització (12 d’abril de 2022) .

Un dels objectius més immediats a la presa de possessió que l’actual equip es va marcar assolir va ser aconseguir el reconeixement de l’IEC com la institució acadèmica 

de referència a Catalunya i per als territoris de llengua i cultura catalanes . Amb aquest objectiu vaig dur a terme una ronda de visites protocol·làries explicant la 
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singularitat de la institució i el programa de funcionament a emprendre amb el nou mandat . En aquestes converses, es tractava de posar en relleu el fet que, sense 

abandonar cap dels objectius fundacionals (normativa, recerca i assessorament), hi havia la voluntat d’adaptar aquests objectius a la realitat i al context actuals . 

Vaig ser rebuda en audiència pel president de la Generalitat de Catalunya, Pere Aragonès, al Palau de la Generalitat . La rebuda del president va ser excel·lent, i va 

acceptar d’obrir el curs acadèmic el dia 18 d’octubre de 2021 . 

El dia 14 d’octubre vaig visitar la presidenta del Parlament de Catalunya, Laura Borràs, i el dia 25 d’abril vaig ser rebuda per la presidenta del Govern de les Illes 

Balears, Francina Armengol, que es va comprometre a assistir a la inauguració del curs 2022-2023 . 

Tot i la insistència a ser rebuda per l’alcaldessa de Barcelona, Ada Colau, aquesta va derivar la visita al regidor de Cultura de l’Ajuntament de Barcelona, Jordi Martí, 

amb el qual hi hagué una molt bona sintonia . Fruit d’aquesta trobada, l’IEC ha entrat a participar en els circuits culturals i científics de l’Ajuntament, com són la 

Biennal de Pensament (2022) i la Biennal Ciutat i Ciència (2023) .

Els dies 27 de gener i 7, 12 i 28 de juliol de 2022 vaig visitar els presidents de les quatre diputacions catalanes, amb la voluntat d’establir-hi futurs acords i 

col·laboracions . En aquestes visites vaig remarcar el paper fonamental que la Diputació de Barcelona, primer, i la resta de diputacions integrades en la Mancomunitat de 

Catalunya, el 1914, van tenir en la creació i el desenvolupament de l’IEC i en la seva pervivència fins al 1936 . Al juny vaig rebre Núria Marín, presidenta de la Diputació 

de Barcelona, a la Casa de Convalescència, i al juliol vaig visitar, per ordre cronològic, Noemí Llauradó, Joan Talarn i Miquel Noguer, presidents de les diputacions de 

Tarragona, Lleida i Girona, respectivament .

Acabaré aquesta síntesi amb un breu resum dels actes i activitats institucionals més destacats del curs: 

El dia 11 de setembre de 2021 es va celebrar, al claustre de l’IEC, la Diada Nacional de Catalunya . La vicepresidenta Maria Corominas va pronunciar el discurs 

«Llengua i mitjans de comunicació a Catalunya: política lingüística, política de mitjans i societat civil» . Aquest acte va comptar amb la presència del secretari del Govern 

de la Generalitat, Xavier Bernardí; dels consellers Natàlia Garriga (Cultura) i Josep Gonzàlez-Cambray (Educació), i del secretari de Política Lingüística, Francesc 

Xavier Vila . Lluís Llach va cloure l’acte amb la direcció de l’himne de Catalunya .

La Sala Prat de la Riba acollí, el 18 d’octubre, la sessió inaugural del curs 2021-2022, presidida per Pere Aragonès, president de la Generalitat de Catalunya . Nora 

Ventosa, membre adscrita a la SECCT, va ser l’encarregada de pronunciar el discurs reglamentari, titulat «Innovar o morir» . El president va reconèixer l’IEC com 

l’Acadèmia Nacional de Catalunya .

El dia 10 de març l’IEC commemorà el Dia Internacional de les Dones (8 de març) amb l’Associació Diàlegs de Dona, una entitat del Raval dedicada a l’alfabetització i la 

socialització de les dones migrants . La celebració va tenir lloc al pati de la Casa de Convalescència i comptà amb les intervencions de Mercè Amor, coordinadora de 

l’Associació; Fàtima Ahmed, que n’és la presidenta, i jo mateixa . Després dels parlaments es va fer un esmorzar intercultural amb plats tradicionals de diferents països, 

com el Marroc, l’Índia, Bangladesh, el Pakistan i Síria .

La Sala Prat de la Riba va ser, el 22 d’abril, l’escenari del lliurament dels Premis Sant Jordi 2022, corresponents al 91è Cartell de premis i de borses d’estudi  

de l’IEC . Es van lliurar 56 premis i borses a un total de 83 persones o entitats . Vaig obrir l’acte acompanyada de la presidenta del Parlament de Catalunya,  

Laura Borràs . Es van proclamar els premis i les borses d’estudi i es van lliurar els diplomes corresponents . L’escultor Jaume Plensa, guanyador del Premi Prat  

de la Riba, va parlar en nom dels guardonats . La cerimònia va incloure una lectura dramatitzada de l’obra inèdita de Mercè Rodoreda El parc de les  

magnòlies .
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Aquest és un resum molt breu de l’activitat duta a terme aquest primer curs de mandat . La feina ha estat intensa, però pensem que havia de ser així perquè pogués servir 

de primer esglaó per a un trajecte de quatre anys, durant els quals ens proposem consolidar la presència viva de l’Institut en el teixit institucional i social i fer-lo 

esdevenir una entitat d’acord amb el nou segle . 

Tot això només ha estat possible gràcies a la cooperació del conjunt de persones que des de la pluralitat de condicions, funcions i llocs de treball integrem l’Institut .

Teresa Cabré

Presidenta de l’Institut d’Estudis Catalans

Agost del 2022
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